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Es podria fer un breu recorregut
per la història de l’independen-
tisme català en els seus últims
anys a través dels lemes de ma-
nifestacions de l’Onze de Se-
tembre. 2012: Catalunya, nou es-
tat d’Europa. 2013: Via Catala-
na cap a la Independència. 2014:
Ara és l’hora. 2015: Via Lliure a
la República Catalana. 2016: A
punt i Endavant República.
2017: Diada del sí. 2018: Fem la
república. 2019: Objectiu inde-
pendència. 2020: El deure de
construir un futur millor, el dret
de ser independents. 2021: Llui-
tem i guanyem la independèn-
cia! 2022: Tornem-hi per vèn-
cer: independència.

La breu història seria la se-
güent. De la construcció d’un
nou estat d’Europa es va passar
a les vies cap a la independència.
Després van arribar els mo-
ments històrics i l’horitzó de
construir una república. Malgrat
això, en els darrers anys ha tor-
nat a planar el concepte de la in-
dependència, fet que demostra
que l’anomenat mandat de l’1-O
no s’implementarà, almenys en
un futur pròxim.

El lema de la manifestació
d’enguany ha estat Via Fora, la
consigna que remet al crit d’a-
larma medieval amb el qual s’a-
rengava la població a defensar
les seves llibertats quan hi havia
una amenaça. També recorda els
lemes del 2013 i del 2015.

Sigui com sigui, la concen-
tració d’enguany tenia com a
objectiu “tornar a visibilitzar in-
ternacionalment” el conflicte que
hi ha entre Catalunya i l’Estat “co-
incidint amb el semestre on Es-
panya assumeix la presidència
rotatòria del Consell d’Europa”.

Així ho indicaven des de l’As-
semblea Nacional Catalana
(ANC), que va preparar una ma-
nifestació a Barcelona que va
reunir 115.000 persones, 35.000
menys que l’any passat. 

COMARQUES DIFERENTS
Un dels elements que més ex-
pectació generava de la mani-
festació de la Diada era veure el
múscul que l’independentisme
té després d’una dècada de llui-
ta. Més enllà de la caiguda de
l’assistència de dilluns, aquesta
publicació ha volgut analitzar
aquesta qüestió a l’àmbit me-
tropolità, un dels territoris on
tradicionalment hi ha hagut me-
nys suport a la independència.

En termes generals, les dades
del Centre d’Estudis d’Opinió
(CEO) mostren que els partida-
ris que Catalunya sigui inde-
pendent han baixat al conjunt
del país des del 2018. En els mo-
ments àlgids del procés, el 46,7%
dels catalans volien un estat

propi, mentre que, a l’extrem
contrari, hi havia un 44,9% de la
població. Avui les xifres se situ-
en en el 41,8% i el 52,5%, res-
pectivament.

Pel que fa a la regió metropo-
litana, s’ha mantingut aquesta
lògica de davallada. Tot i això, no
totes les comarques del territori
responen de la mateixa manera,
i fins i tot n’hi ha algunes en què
actualment l’independentisme té
més força que fa cinc anys. És el
cas del Maresme, per exemple, on
l’independentisme ha guanyat
set punts percentuals en aquest
temps, o el Barcelonès, on després
d’una forta caiguda el 2020, el so-
biranisme es recupera. Per la
seva banda, al Vallès Oriental la
ciutadania a favor de la indepen-
dència s’ha mantingut des del
2020. A l’altra banda hi ha el Baix
Llobregat, la comarca de tota Ca-
talunya amb menys ciutadania in-
dependentista, i el Vallès Occi-
dental, el territori metropolità en
el qual aquesta ideologia ha per-

dut més pes en mitja dècada (13,3
punts percentuals).

MENYS MALESTAR
Hi ha una altra dada interessant
si ens fixem en Barcelona ciutat.
Segons el baròmetre municipal,
la qüestió independentista genera
menys neguit ara que el 2018.
Aleshores un 9,8% dels ciutadans
consideraven que el problema
més greu que tenia la capital ca-
talana era l’encaix de Catalunya
amb Espanya. El 2019 aquesta
xifra baixava fins al 5,2%, però es
mantenia molt per sobre de la
que s’ha registrat el 2023.

Enguany només un 1,5% de la
ciutadania considera que aques-
ta és la qüestió més rellevant a
Barcelona. Es tracta de la xifra
més baixa des del 2013. Alhora,
és una dada molt inferior a la que
es registra a la resta de Catalunya,
on el 14,2% de la ciutadania creu
que aquest és el problema més
greu. A tot l’Estat, aquest per-
centatge se situa en el 4,4%.

TRADUCCIÓ POLÍTICA
Si ens fixem en els resultats de
les eleccions dels darrers anys
als municipis de l’àrea metro-
politana de Barcelona, tot i que
no són un barem inequívoc per
determinar la salut de l’inde-
pendentisme, també veiem una
pèrdua de poder dels partits
sobiranistes.

En els comicis generals del
passat mes de juliol, al territori
metropolità ERC va perdre un
8,1% dels vots, Junts un 1,6% i la
CUP un 3,3%. Així mateix, en les
darreres eleccions municipals
celebrades el maig d’enguany,
mentre que ERC i la CUP perdien
un 7,5% i un 0,6% del percentat-
ge de vot, respectivament, Junts
augmentava un 6,2% els seus
vots. Finalment, en les eleccions
catalanes del 2021, només la
CUP va viure una millora dels
seus resultats amb un 1,5% més
de vots, mentre que ERC (-0,8%)
i Junts (-0,5%) van experimentar
una lleu davallada.

Hi hamúscul, però debilitat
» L’independentisme a la metròpoli no passa pel seu millor moment, però la base social és robusta

» Els partidaris d’un Estat independent han baixat, tot i que en algunes comarques és al revés

La capçalera d’una de les columnes de la manifestació independentista de la Diada d’enguany. Foto: Jordi Borràs/ACN

Albert Alexandre
MARESME
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No puc més, us ho pro-
meto... La meva filla

(preciosíssima), amb un
78% de discapacitat, el curs passat te-
nia suport totes les hores en què estava
a l’escola, però aquest curs heu reduït
les hores, com si la nena s’hagués “cu-
rat” de cop i volta! Quina és la justifi-
cació, @educaciocat?

El Twitter en paper
Aquí es
piula

Tinc una factura del 19
d’abril pendent de co-

brar. S’havia de pagar a fi-
nals de juliol/principis d’agost, però no
ha passat. Les darreres respostes han si-
gut: cobraràs durant el setembre. Arribat
a aquest punt, i encara que cobri avui, es-
tudiaré quines accions puc emprendre,
pel maltractament i per dignitat.

@rocblackblock

—En la meva condició
de nacionalista espa-

nyol (no reconegut), no
em sento interpel·lat pels actes de la
Diada NACIONAL de Catalunya!
—Ja, quina pena... Jo, en la meva con-
dició de menjador compulsiu de per-
nil, fricandó i ossobuco, no em sento in-
terpel·lat pel vegetarianisme. Ànims!

[Sobre el vídeo en què
un home, posterior-

ment detingut, toca el
cul a una reportera en directe] Quantes
vegades les reporteres hem hagut d’a-
guantar merdes així. I han estat nor-
malitzades per nosaltres mateixes, com
restant-hi ferro. Doncs s’ha acabat. Ni és
normal ni ens toca empassar-nos-ho.

@marinaftorne@OscarAndreu@ratolinaemma

La lupa

És estrany el dia que no ens llevem amb no-
tícies sobre mobilitzacions i queixes de ve-
ïns i veïnes de Barcelona per les dificultats
de poder conciliar la seva vida diària amb els

usos turístics del seu entorn.
Queixes del veïnat del Carmel, Can Baró, la Salut,

Vallcarca, Sagrada Família, la Barceloneta, la Vila
Olímpica, el Poblenou… És un degoteig constant. Quei-
xes reiterades sobre la turistificació de gran part de
la nostra ciutat. Arribats aquí, i abans de ser acusat
de tendenciós i de turismofòbic, crec que ens convé
diferenciar clarament entre turisme i turistificació.
Aquesta, la turistificació, té lloc quan en un espai li-
mitat, com Barcelona, el nombre de persones sobre-
passa la capacitat de càrrega d’aquest espai o el límit
de canvi acceptable. En xifres possiblement és més fà-
cil fer-se’n una idea: cada dia, un 10,5% de les persones
usuàries de la nostra ciutat són turistes, i gran part
d’ells es concentren en espais de gran afluència
(EGA) difícils de gestionar, ja que s’incrementa l’im-
pacte sobre la convivència amb el veïnat de la zona.
Les solucions no són fàcils, perquè, malgrat l’impuls
de mesures correctores de l’impacte negatiu de l’ac-
tivitat turística, hi ha el risc d’expulsar cap a altres ter-
ritoris els mateixos problemes que es produeixen ara
als barris més tensats pel turisme.

Aquesta turistificació altera l’hàbitat de les persones
residents, els carrers, les places, la cultura, les activitats
socials, etc. Aquest model d’activitat turística també
afecta el gaudi de diversos drets de ciutadania, com
ara el dret a la convivència pacífica, a l’espai públic,
a l’habitatge, al medi ambient, al descans, a la mobi-
litat i a la seguretat ciutadana, entre altres.

Com hem dit abans, són nombroses les queixes re-
lacionades amb problemes de convivència derivats de
l’ús intensiu de l’espai públic per part de les persones
visitants. Aquestes problemàtiques encarnen les de-
nominades “externalitats negatives” del turisme i en-
tren en conflicte amb el dret a la ciutat de la pobla-
ció local.

Un dels efectes preocupants que podem observar
davant la turistificació d’espais és la pèrdua de la iden-
titat dels barris i la dedicació del teixit comercial a les
necessitats de les persones visitants per davant del ve-

ïnat. La transformació dels usos comercials dels lo-
cals pot generar dificultats per a la població que vol
desenvolupar una vida quotidiana, tant per l’accés a
béns i serveis com per l’increment del seu preu.

Aquesta transformació també afecta el teixit as-
sociatiu dels barris, especialment davant la dificultat
per garantir l’accés a un habitatge digne i a preu as-
sequible als barcelonins i barcelonines. Possible-
ment, qui més pateix els efectes de la turistificació són
les persones grans i la infància, les primeres per la pèr-
dua del sentiment de pertinença al lloc i les segones
per la impossibilitat de gaudir d’autonomia i d’espai
d’esbarjo suficient.

Per fer front a aquestes externalitats negatives ens
cal afermar la protecció del dret a la ciutat de la po-
blació dels barris, reforçar el control de les activitats
comercials i la seguretat, revisar l’eficàcia de les me-
sures adoptades i, sobretot, crear un espai de debat
per repensar el model de turisme a fi de fer-lo com-
patible amb la protecció dels drets humans de pro-
ximitat. Recentment, des de la Sindicatura de Greu-
ges de Barcelona ens hem pronunciat sobre la turis-
tificació de l’entorn del temple de la Sagrada Famí-
lia. No obstant això, considerem que les recomana-
cions que formulem s’han de fer extensibles a la res-
ta de barris afectats per la turistificació.

Cal repensar el model de turisme
per fer-lo compatible amb 

els drets humans de proximitat

per David Bondia, síndic de greuges de Barcelona

Turistificació
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Condemnen Miquel Buch a quatre anys i mig
de presó pel cas de l’escorta de Puigdemont1

2
Sant Froilà, la gran festa major 
dels gallecs que se celebra a Nou Barris

1.300 cursos i més de 29.000 
places per aprendre català

Cal reciclar més (tot i la millora)

El + llegit líniamar.cat

3

4

5

El festival de la Verema del Cava omple 
Alella d’activitat durant el mes de setembre

Les cartes d’opinió es poden enviar a: opinio@comunicacio21.com 

Línia Mar no comparteix necessàriament les opinions que 
els signants expressen en aquesta secció ni se’n fa responsable.

A les xarxes

@feminicidio: Rubiales dijo: “No voy a di-
mitir”. Las jugadoras y el movimiento femi-
nista dijeron #SeAcabó. Y se acabó. Luis Ru-
biales dimite como presidente de la RFEF.

@punsix: Són 4 víctimes mortals identi-
ficades: dues noies de 22 anys, una de 19
i un noi de 21. La Unitat d’Investigació de
Mollet del Vallès s’ha fet càrrec del cas.

#AccidentMortal

@bomberscat: Una expedició de #bom-
berscat viatja ja cap al Marroc per donar
suport en les tasques de cerca i rescat de
víctimes del terratrèmol.

#TragèdiaAlMarroc #NoVoyADimitir...OSí

Safata d’entrada

L’anterior conseller d’E-ducació, Josep Gonzàlez
Cambray, va tractar

amb prepotència la comunitat
educativa i va intentar ignorar els
sindicats com a agents de millo-
ra de la qualitat educativa. Això
va propiciar reiterades vagues
durant el curs passat que ens van
costar suor i llàgrimes. Al final de
curs, es va negociar i hi havia un
acord a punt de signar que in-
cloïa: l’equiparació de sous per al
professorat de l’FP, el reconei-
xement del deute pels estadis
deixats de cobrar i un termini per
cobrar-los, i la reducció de dues
hores lectives per als majors de
55 anys. Era un acord de mínims
per destensar una situació molt
complicada a les aules: amb la
gestió dels alumnes d’una so-
cietat sotmesa a molts canvis de-
mogràfics, socials i tecnològics,
amb els força recents esforços al

Vaga el primer dia de curs
per Jordi Oriola 

límit per la covid, sota la pres-
sió dels tribunals per la im-
mersió lingüística, i amb un
historial terrible de retallades
de drets laborals i salaris. 

Ara hi ha hagut canvi de
cadires i la nova consellera,
Anna Simó, fa la viu-viu i es
desdiu d’un pacte que ja esta-
va a punt de ser aprovat. Ho
justifica tornant al mantra
que ja va entonar Cambray per
intentar fugir d’estudi mentre
feia pedagogia colonial: Cata-
lunya pateix un espoli fiscal de
20.000 milions d’euros anu-
als. Sabem que l’espoli no és
broma i que impedeix que
Catalunya disposi dels recur-

sos que farien falta per aten-
dre totes les necessitats de la
societat. Cert, però l’acord
que s’estava a punt de signar
devia comptar amb l’aval de
les finances de la Generalitat,
no? Per què ara la nova con-
sellera se’n renta les mans i
diu que ja s’anirà veient? És
perquè ara mateix no hi ha
eleccions a la vista? La baixa-
da de vots d’ERC a les elec-
cions municipals i generals
té molts factors, però segur
que el malestar de la comuni-
tat educativa també hi va con-
tribuir. Pel bé de l’educació de
Catalunya, consellera Simó,
compleixi els acords!
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Els semàfors

Les obres de l’estació d’Ocata, 
si no hi ha cap imprevist,  

estan entrant a la seva recta
final. Les millores, que havien

d’acabar al març, s’han posposat
fins a l’últim trimestre

d’enguany per complicacions 
a la part subterrània.

pàgina 10Renfe

El Consell Municipal de
Patrimoni Cultural proposava 
el passat 5 de setembre que la
prestigiosa historiadora Rosa 

Toran sigui designada 
filla adoptiva del Masnou 

en reconeixement 
a la seva trajectòria.

pàgina 10Aj. del Masnou

La flamant campiona del món
de futbol, Ona Batlle, ha rebut
un homenatge del seu poble,
Vilassar de Mar. El consistori

posarà el nom de la futbolista al
Camp Annex del Municipal 

Xevi Ramon, on Batlle 
va començar a jugar.

pàgina 17Ona Batlle
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NLes millors
perles

Titular de vergonya de Las Provincias: “Una dona provoca un
accident quan el seu maltractador intentava estavellar el

cotxe per matar-la”. Ell la vol matar però la culpa és d’ella. Perquè
després diguin que la perspectiva de gènere és innecessària.

Un poble de Portugal s’inunda de vi negre. Literalment.
Ha passat a Anadia, una petita localitat on l’explosió

de dos tancs d’un celler ha deixat anar dos milions de litres
de vi pel carrer. Els bombers han evitat que arribés al riu.

Qui el té més gran? L’arbre de Nadal, volem dir. L’alcalde de
Badalona, Xavier García Albiol, va anunciar que en posaria

un de més de 40 metres, superant així el de Vigo. El gallec Abel
Caballero es va afanyar a dir que el seu seria de 40,5 metres.

Crits de sorpresa i mans al cap. Va ser la reacciógeneralitzada dels passatgers d’un avió que volava del
Regne Unit a Eivissa en veure una parella mantenint
relacions sexuals al lavabo. El vídeo ha fet la volta al món.

LA FOTOJordi Borràs/ACN

Mirada pròpia

El 1931, el parlament espanyol va donar llum
verda al sufragi femení gràcies a la lluita i les
reivindicacions de Clara Campoamor i de
moltes altres dones que van alçar la veu per

fer que el 19 de novembre del 1933 la meitat de la po-
blació que no tenia dret a vot fins aleshores pogués acu-
dir a les urnes, per primer cop, al país. Aquest pròxim
mes de novembre farà noranta anys d’aquella fita his-
tòrica que va significar el reconeixement del dret de
ciutadania que sempre havíem tingut negat les dones,
considerades fins llavors ciutadanes de segona –i ni
tan sols això. En aquell avenç de drets, molts homes
van demostrar que estaven compromesos amb l’equitat
i la justícia social, fet que, sens dubte, va ser decisiu per
materialitzar aquest importantíssim avenç. Des de lla-
vors, gràcies a la lluita feminista i a la voluntat políti-
ca de molts partits, sobretot d’homes i dones pro-
gressistes, s’ha aconseguit més reconeixement de
drets i llibertats per a totes nosaltres. Alhora, tots els
passos fets a favor de la igualtat real i efectiva entre els
homes i les dones –i els importants pactes polítics for-
jats des del món local, autonòmic i estatal– han inci-
dit en un benestar i una qualitat de vida més grans de
tota la ciutadania –i dic tota. Sens dubte, l’agenda trans-
formadora en polítiques d’igualtat que hem impulsat
i que impulsem des del municipalisme ens està per-
metent poder avançar cap a una societat globalment
millor, amb menys desigualtats i amb més oportuni-
tats perquè tothom pugui desenvolupar projectes de
vida amb plenes garanties. Perquè quan avancem en
igualtat, totes les persones hi guanyem.

Però trencar els dogmes i privilegis del patriarcat
va ser difícil llavors i ho és ara. Malgrat les dificultats,
cal continuar lluitant i comprometent-nos totes i tots
pel bé comú. Ho veiem durant aquestes nou dècades
de lluita constant de moltes dones i homes que ens van
precedir. Malgrat les resistències, són moltes les fites
aconseguides i molts els reptes que cal assolir. El que
està clar és que, gràcies a moviments com el sufragis-
ta, les dones van poder començar a ser subjectes po-
lítics, cosa que ha suposat un enfortiment de la de-
mocràcia i que puguem viure en una societat millor per
a tothom. Ara més que mai no podem fer cap pas en-
rere ni en drets ni en llibertats. Cal mantenir els pac-
tes polítics globals, com l’estatal contra la violència de
gènere, encara més en el moment en què ens trobem,
perquè la violència contra les dones –en totes les se-
ves dimensions– continua sent avui dia una de les grans

amenaces per al progrés i les llibertats de tota la civi-
lització. Aquest ha de continuar tractant-se com un tema
clau en l’agenda política, de primer ordre i prioritat dels
governs estatals, autonòmics i locals, perquè lluny de
disminuir, veiem amb xifres i casos un terrible agreu-
jament, sobretot pel que fa a les agressions sexuals en-
tre la població més jove.

Des de Santa Coloma de Gramenet, i a partir del pro-
jecte de La Ciba, estem treballant diferents línies d’ac-
tuació que han demostrat ser molt eficaces a l’hora d’a-
bordar les violències, tant pel que fa al tractament in-
tegral i reparador de les víctimes a través del Centre d’In-
formació i Atenció Integral a les Dones (CIRD) com des
del projecte comunitari Xarxa Violeta, en el qual s’han
implicat les entitats, associacions, comerços i empre-
ses de serveis de Santa Coloma de Gramenet, a més de
les comunitats veïnals, en la prevenció conjunta de les
violències sexuals i LGTB-fòbiques, per combatre-les
des de la necessària perspectiva comunitària. També la
coeducació és un eix fonamental de prevenció de les vio-

lències, pel que fa a la formació i tallers a les escoles i
instituts, perquè els i les joves, des de petits, puguin re-
conèixer el que són les relacions tòxiques i per promoure
relacions afectives des de la llibertat i el respecte.

Des de La Ciba hem obert una nova línia d’inter-
venció que té a veure amb la promoció de les noves mas-
culinitats, a partir de la qual estem desenvolupant pro-
jectes adreçats als homes i als adolescents colomencs,
sempre des d’una mirada corresponsable i igualitària.
Per una banda, oferim propostes vinculades a la co-
educació i la criança, amb grups de preparació per a la
paternitat i cercles de pares que es fan conjuntament
amb ASSIR Santa Coloma (Atenció a la Salut Sexual i
Reproductiva, de l’ICS) i l’entitat Gramamás, respec-
tivament. Els grups de preparació per a la paternitat s’a-
drecen a futurs pares que volen compartir l’experièn-
cia de la gestació i el postpart de les seves criatures. Un
espai de seguretat i confiança on rebre suport i acom-
panyament en el procés de paternitat i criança des de
la presència i la corresponsabilitat, a més d’explorar amb

altres homes els reptes i les oportunitats de les pater-
nitats avui dia. Per donar continuïtat a aquesta acció,
s’ha creat també un cercle de pares amb homes que es-
tan criant fills i filles de 0 a 6 anys. La seva primera ses-
sió es va fer el juny i va ser una experiència molt pro-
fitosa que repetirem cada mes. L’objectiu és oferir un
espai propi on compartir i construir altres formes de
ser pares, més corresponsables, més presents i actius,
així com un lloc on poder intercanviar malestars i ne-
cessitats compartides.

Entenem que cal construir aquestes noves pater-
nitats per trencar amb les masculinitats tòxiques, i per
aconseguir-ho és important oferir aquests nous espais
de criança compartida com a línia estratègica. Alhora,
creiem fermament en el valor d’aquests espais per pre-
venir les violències masclistes, perquè tenir homes que
cuiden sabem que és un factor de protecció des de la
cura, l’empatia, l’escolta i les emocions envers la res-
ta de persones.

Per altra banda, i amb aquesta filosofia sobre la pro-
moció i atenció a noves masculinitats, portem a terme
sessions de treball individual i grupal per a joves a par-
tir dels dotze anys des del CIRD Jove. Es tracta d’un es-
pai d’informació i acompanyament a nois joves per a
la revisió crítica de les masculinitats i la prevenció de
tota mena de violències. Des del 2020 es fa una feina
individual crucial amb joves derivats de les escoles, ins-
tituts o espais comunitaris. Parlem de joves que han po-
gut exercir actituds masclistes o que han fet assetjament
escolar, entre altres tipus de violències, i que volen fer
una revisió crítica de la seva masculinitat, que tenen
dubtes sobre la seva sexualitat o que han estat víctimes
de violències. Enguany, per primer cop, s’ha treballat
amb un grup de vuit joves, durant 10 sessions, des de
l’autocrítica, com es construeix la masculinitat i els cos-
tos que té per a ells, les greus implicacions pel que fa
a les desigualtats, la vulnerabilitat associada, la se-
xualitat, la cura o la violència en tots els seus vessants.

Creiem que aquesta línia sobre les noves masculi-
nitats és un pas important a fer des de tots els governs
i administracions públiques per continuar avançant en
la igualtat real i efectiva entre els homes i les dones. I
des de les ciutats i pobles hem de poder dotar la ciu-
tadania d’aquestes eines i espais relacionals per con-
tribuir a canviar aquest paradigma patriarcal que cal
superar d’una vegada per totes. Pel benestar de totes
i tots, per una societat i un món més just i igualitari, per
un món lliure de violències… Fem-ho possible!

per Núria Parlon, alcaldessa de Santa Coloma de Gramenet

Promovent les noves masculinitats

Tenir homes que cuiden sabem
que és un factor de protecció
envers la resta de persones
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@_marionacordoba: Treballar de tardes té
molts hàndicaps. Un d’ells és sentir l’obliga-
ció de ser productiva als matins. A les tardes
vas al bar a fer birres sense remordiments.

@324cat: Emma Igual, la cooperant cata-
lana morta a Ucraïna, era directora de l’ONG
Road to Relief, que es dedicava a evacuar ci-
vils i a tasques d’ajuda humanitària.

@natalia_garriga: HBO ha creat la col·lec-
ció “En català”. Hi trobareu agrupades les
pel·lícules i sèries que tenen disponibles
en la nostra llengua. Ja en són més de 100!

Flaixos

Tribuna

Des de principis de juliol i fins a final d’any, l’estat
espanyol ostenta la presidència del Consell de la
UE, una presidència que s’estableix de manera
rotatòria entre els diferents estats membres. Per

a l’estat espanyol, les prioritats durant aquest segon semestre
del 2023 seran la reindustrialització de la UE, avançar en la
transició ecològica, promoure la justícia social i econòmica
i reforçar la unitat europea. És en aquest últim eix en el qual
s’emmarcaran les negociacions sobre el nou Pacte europeu
de Migració i Asil, que pretén tant harmonitzar els proce-
diments en matèria de migració i asil per assegurar la igu-
altat de tracte de tots els sol·licitants, independentment del
país europeu al qual arribin, com establir mecanismes que
permetin compartir les responsabilitats que tenen els estats
en l’acollida de les persones refugiades. Segons l’agenda de
la presidència espanyola, es preveu que les negociacions del
pacte es duguin a terme durant els pròxims mesos i que, a
principis del pròxim any, pugui ser signat pels diferents es-
tats membres. No obstant això, el punt de partida per a les
negociacions, és a dir, la proposta que van fer els ministres
de l’Interior dels diferents estats i que ara passarà al Parla-
ment Europeu, és força preocupant.

Ja fa anys que les organitzacions en defensa dels
Drets Humans reclamem que s’harmonitzi la política mi-
gratòria a nivell europeu, principalment perquè el tracte
dispensat als sol·licitants d’asil sigui el mateix als diferents
estats membres de la UE i perquè l’acolliment d’aquests
sol·licitants, així com l’estudi de les seves demandes, no re-
caigui únicament en els països amb fronteres exteriors.
Avançar en la consolidació d’un sistema europeu comú d’a-
sil és, en principi, una bona notícia. No obstant això, aquest
nou pacte que en els pròxims mesos s’haurà de negociar
al Parlament Europeu no té res a veure amb les reclama-
cions que des de fa anys fan aquestes organitzacions ni amb
les necessitats de protecció que tenen les persones que es
veuen obligades a desplaçar-se.

El pacte aprofundeix en l’òptica securitària en la gestió
de l’arribada de nacionals de tercers països, amb propostes
com la ràpida anàlisi de sol·licituds d’asil en frontera, que posa
en perill el principi de no devolució i que discrimina els sol·li-
citants segons el seu origen nacional; la detenció adminis-
trativa de sol·licitants d’asil, inclosa la de menors d’edat ma-
jors de 12 anys; l’aposta per reforçar les deportacions forçoses,
donant cada vegada més protagonisme a Frontex, l’agència
de control de fronteres denunciada en nombroses ocasions
per vulnerar els drets de les persones migrants; o la mer-
cantilització de l’acollida de les persones refugiades, permetent
que els estats paguin per no acollir. Mirades en conjunt, aques-
tes propostes signifiquen una greu reculada en el dret d’a-
sil i en la protecció de les persones refugiades. El pacte por-
ta fins a l’últim extrem el dret dels estats a decidir sobre l’en-
trada i la permanència en el territori sota el qual exerceixen
la seva sobirania d’aquells que no són ciutadans, encara que
per això es vulnerin sistemàticament els seus drets humans

i, més concretament, el dret de tota persona a sol·licitar pro-
tecció internacional en cas de persecució, així com el dret a
la mobilitat humana.

Aquestes pràctiques de no admissió, tancament i de-
portació aprofundeixen en la deshumanització i crimina-
lització de les persones migrants i refugiades, transmeten a
la ciutadania la imatge que la migració és un perill del qual
hem de protegir-nos i que els drets de les persones migrants
i refugiades poden ser permanentment vulnerats sense que
hi hagi conseqüències. I això és especialment perillós en un
context en el qual els discursos i les polítiques de l’extrema
dreta avancen per tot el continent. Hi ha una línia que uneix
la sistemàtica vulneració de drets que pateixen les persones
migrants i refugiades per part dels estats que tenen l’obli-
gació de protegir-les i l’augment dels discursos racistes an-
tiimmigració, ja que aquests últims es veuen legitimats per
les primeres. La millor manera de demostrar que s’està ra-
dicalment en contra dels discursos i les polítiques de l’extrema
dreta és impulsar normatives que posin al centre els drets
humans i la protecció de les persones que es veuen obliga-
des a fugir. Cedir a les exigències d’aquells partits o estats
membres que enarboren propostes racistes i xenòfobes, com
l’intent d’alguns països de no acollir persones refugiades, im-
plica legitimar-les i normalitzar-les. Si no aconseguim do-
nar la volta a aquest pacte que es negociarà en els pròxims
mesos i establir mecanismes reals de protecció que compleixin
amb els estàndards que exigeix el dret internacional, les con-
seqüències seran desastroses tant per a les persones refu-
giades com per al conjunt de la ciutadania.

Les polítiques migratòries europees de les últimes dè-
cades, obstinades a convertir el continent europeu en una
fortalesa, han fracassat estrepitosament. El seu objectiu prin-
cipal, impedir l’arribada de sol·licitants d’asil, no s’ha com-
plert. I quan s’ha produït un descens en les arribades de per-
sones que buscaven protecció ha estat a costa de la desaparició
de milers d’elles en les rutes terrestres i marítimes cap a Eu-
ropa. Les persones amb necessitats de protecció no han ces-
sat d’intentar buscar refugi, simplement ho han continuat
fent transitant itineraris cada vegada més perillosos i posant
la seva vida en risc.

Els moviments migratoris obeeixen a múltiples i com-
plexos factors i són conseqüència, entre altres coses, de la
globalització, del sistema de producció capitalista, de les po-
lítiques neoliberals de les últimes dècades i de les polítiques
extractives que històricament han desenvolupat els països
del nord respecte dels del sud. Els moviments migratoris
no cessaran i els governs dels estats europeus mai tindran
la capacitat d’impedir l’arribada de persones que estan sent
perseguides. És decisió nostra, per tant, apostar per una ges-
tió de les migracions i l’asil que respecti els drets humans
o per una que continuï produint vulneracions de drets, pa-
timents i morts. Potser, després d’anys de polítiques fra-
cassades, és hora de posar en marxa un pacte que realment
protegeixi les persones refugiades.

Hi ha una línia que uneix
la sistemàtica vulneració
de drets que pateixen les
persones migrants i

l’augment dels discursos
racistes antiimmigració.
La millor manera de
demostrar que s’està
radicalment en contra 
de l’extrema dreta és

impulsar normatives que
posin al centre els drets
humans i la protecció de
les persones que fugen

“
“

per Adrián Vives, coordinador d’Incidència Política i Participació Social de la CCAR

Protegim les persones refugiades
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Proposta per nombrar
Rosa Toran filla adoptiva 

HOMENATGE4El Consell Mu-
nicipal de Patrimoni Cultural
proposava el passat 5 de setem-
bre que la prestigiosa historiadora
Rosa Toran sigui designada filla
adoptiva del Masnou en reco-
neixement de la seva trajectòria
i com a lluitadora antifeixista.  

Una proposta que va sorgir a
la primera reunió del mandat
2023-2027 d’aquest òrgan par-
ticipatiu i que s’elevarà al  ple
municipal per atorgar-li aques-
ta distinció a títol pòstum. Toran,
que va morir el 30 de juny, era
doctora en història i veïna del

Masnou des de feia més de 30
anys. Va ser professora de bat-
xillerat a l’Institut Mediterrània
i membre del Consell Municipal
de Patrimoni Cultural des del
2013, a més d’assessorar en ma-
tèria d’història local i investigar
en l’arxiu local.

Toran també havia publicat
diversos llibres de gran impor-
tància per la història del Masnou,
com ara ‘Història contemporà-
nia del Masnou’ (2017) o ‘La re-
pressió al Masnou entre els anys
1939-1952’ (2019), dos exemples
de recerca i investigació.

TRANSPORT4Si res no canvia,
les obres de l’estació de Roda-
lies d’Ocata entren en la seva
recta final. Originalment, Ren-
fe calculava el març de l’any pas-
sat que la reforma duraria uns
11 mesos, un període que, se-
gons les previsions actuals,  va
acabar allargant-se fins a la
tardor de 2023.  

Entre les millores que s’estan
fent hi ha la construcció d’un
vestíbul soterrani, que actual-
ment ja està enllestit, la instal·la-
ció de nous ascensors i de con-
trols d’accessos, així com la sub-
stitució de les marquesines i la
millora de l’enllumenat. Unes
obres que s’han allargat més
del previst per les característi-
ques de la reforma, que ha de ser
sota terra i sense aturar la cir-
culació tot i que, evidentment,
l’estació no ha tingut servei. 

El passat mes d’octubre
Renfe va informar que s’havia
hagut de tramitar una nova
modificació del projecte després
d’uns problemes tècnics que
van aparèixer.

Ara, per tant, si el transcurs
de les obres coincideix amb les
previsions, l’estació d’Ocata hau-
ria d’entrar en funcionament
l’últim trimestre d’enguany. 

CONTINUA EL SERVEI DE BUS
Cal recordar que els usuaris
afectats per les línies R1 i RG1

encara poden utilitzar el bus
llançadora.  Renfe ha ampliat
aquest servei després dels re-
tards d’unes obres que han com-
plicat el dia a dia de molta gent.
Aquest bus permet la connexió
entre les estacions d’Ocata i el
Masnou perquè els usuaris pu-
guin agafar el tren.

Imatge de les obres a l’estació d’Ocata. Foto: Ajuntament del Masnou

Recta final per a les obres
de l’estació d’Ocata

Toran ha estat clau per la investigació històrica del Masnou. Foto: Ajuntament

Cine | El Masnou mira als Goya
El curt Mira Niño, dirigit pel cineasta Sergio Avellaneda, i protagonitzat

per la masnovina Ana Belén Belmonte, optarà als Premis Goya del cinema
del 2024. El film ja ha estat seleccionat en festivals internacionals de cine.



Per a publicitat: publicitat@comunicacio21.com - 686 429 517
11 | 

Setembre 2023 líniamar.cat



Setembre 2023

| 12

líniamar.cat El reportatge del mes

De motius per lamentar-
se quan parlem de la
nostra llengua n’hi ha
a cabassos. La justícia

obliga alguns centres educatius a
impartir el 25% de les classes a Ca-
talunya en castellà. Al País Va-
lencià, el PP i Vox prohibeixen re-
vistes i concerts que es fan en l’i-
dioma d’Ovidi Montllor. Google
discrimina el català. La meitat dels
joves de Barcelona no utilitzen la
llengua i en alguns districtes com
Nou Barris aquesta xifra baixa fins
al 5%. A la regió metropolitana hi
ha zones on quasi un de cada qua-
tre ciutadans no sap parlar cata-
là i un de cada quatre no sap lle-
gir-lo. En indrets com l’Hospita-
let, només el 12% de la població té
el català com a llengua d’ús habi-
tual. Al Baix Llobregat Sud i al
Barcelonès Nord és el 15%. La
cosa millora tímidament al Baix
Llobregat Nord (27%) i a Barce-
lona (29%), i ho fa amb claredat
al Maresme (44%) i al Vallès
Oriental (37%). En cap cas, però,
s’arriba a les xifres de les Terres de
l’Ebre (72%).

Així podríem seguir fins a l’in-
finit. Fins a la lamentació paralit-
zant. El català no passa pel seu mi-
llor moment, és obvi. Malgrat
això, hi ha moltes iniciatives que
miren de millorar la salut de la
llengua. Hi ha qui no es rendeix. 

APRENDRE CATALÀ
Tot comença a l’educació. Des
del final de la dictadura, gran
part dels esforços per recuperar
l’ús de la llengua –amb el permís
de la ràdio i la televisió pública ca-
talana– es van centrar en la im-
mersió lingüística a l’escola pública
i en els cursos de català per a
adults. Les primeres experièn-
cies de centres educatius en els
quals s’ensenyaven totes les ma-
tèries en català van néixer a San-
ta Coloma de Gramenet l’any
1983. Pel que fa als cursos, van es-
tendre’s gràcies al Consorci per a
la Normalització Lingüística
(CPNL), que es va crear l’any
1988. “Entre els anys 80 i els
2000 el català va tenir bona salut”,
explica la directora del Centre de
Normalització Lingüística L’Heu-
ra, Noemí Ubach.  

Avui dia, s’ha de dir que a la
metròpoli el grau de coneixement
del català és elevat. “La gran ma-
joria de la població té capacitat
d’entendre’l”, explica el membre
de l’executiva de Plataforma per la
Llengua Eloi Planas. “Tothom
que ha passat pel sistema educa-
tiu més o menys l’entén”, afe-
geix. Amb tot, a partir del canvi de
mil·lenni, la població nascuda
fora de l’estat espanyol va aug-
mentar de forma exponencial a la
metròpoli, i això està fent tronto-
llar la salut de la llengua. Un dels
grans reptes per al català, doncs,
és que aquesta bossa de ciutadans,
que a tota Catalunya ascendeix a
1,2 milions d’habitants, aprengui
l’idioma. Des del CPNL ofereixen
cursos per a aquestes persones que
tenen molt èxit. “Hem notat que
la demanda no ha parat de créixer,
i si l’any 2019 teníem 2.000 alum-

nes, aquest any n’hem sumat
2.200”, afirma Ubach referint-se
exclusivament a Santa Coloma. En
gran part, això té a veure amb el
fet que per obtenir el certificat d’ar-
relament cal fer un curs de català
de 40 hores.

Tanmateix, segons reconeix
Planas, la població estrangera no
sempre ho té fàcil per aprendre la
llengua. “Són persones que pa-
teixen econòmicament, que tenen
feines molt precàries, horaris do-
lents i que entren i surten de Ca-

talunya”, diu. No és que no vul-
guin aprendre el català, sinó que
moltes vegades no poden”, la-
menta. Així, a ulls del membre de
Plataforma per la Llengua, si
aquesta població pogués tenir
“un futur i una vida digna” apren-
dria l’idioma. Potser el català ha
perdut una de les seves virtuts dels
anys 80: ja no es veu com una eina
de l’ascensor social. 

Sigui com sigui, els cursos de
català per a adults són primor-
dials. Un estudi fet pels investi-

gadors de la UB Antonio Di Pao-
lo i Bernat Mallén determina
que on hi ha cursos de català l’ús
de la llengua millora. Dit d’una al-
tra manera, el coneixement del
català és més gran a les zones que
tenen un curs. 

VIURE EN CATALÀ
“Conèixer una llengua no garan-
teix que la faràs servir, però per fer-
la servir l’has de conèixer”, afirma
Planas. Aquest és, segurament, el
problema més gran del català:

s’ensenya, tant a l’escola com als
adults, però quan se supera el
llindar de l’aula el seu ús baixa. Ho
explica la coordinadora de dina-
mització i assessorament del CPNL
de Barcelona, Txell Pujol, que as-
senyala que “el repte més gran és
que la gent que aprèn català pugui
tenir espais per poder-lo practicar
i introduir-lo a la seva vida”. 

Per solucionar aquesta man-
cança, ara fa vint anys va néixer el
Voluntariat per la llengua, im-
pulsat pel consorci. Es tracta d’u-

Les parelles lingüístiques reuneixen persones que parlen català fluid amb d'altres que volen millorar-lo. Foto: CPNL de l'Hospitalet

Quan parlem de la salut del català, sovint ho fem des del lament. Aquesta actitud
porta a la paràlisi. Per aquest motiu, des del diari Líniahem volgut resseguir
algunes de les moltes iniciatives que estan treballant per enfortir la llengua al

territori metropolità en un moment que els atacs contra el català són freqüents.

Els amics del català 
a lametròpoli
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n És una qüestió que interpel·la qual-
sevol catalanoparlant. Quantes vega-
des canviem de llengua si ens parlen
en castellà? Quantes vegades assu-
mim el castellà de sortida pensant que
una persona no ens entendrà? Quan-
tes vegades, en veure algú nouvingut
que té el xinès o l’urdú com a llengua
materna, li parlem en castellà quan és
probable que en tingui el mateix grau
de comprensió que de català?
Hi ha ocasions en què el canvi és

inevitable. Malgrat això, n’hi ha d’al-
tres en què ho fem sense reflexionar.
Repensar-ne els motius és l’objectiu

de les sessions de sensibilització lin-
güística que promou el Consorci per
la Normalització Lingüística (CPNL),
en què es qüestiona per què a la feina
la llengua d’atenció al públic o al
client sovint és el castellà. “És una tas-
ca dura, i de vegades confronta les
persones que hi participen, però els
resultats, al final, són visibles”, explica
Txell Pujol, del consorci a Barcelona.
En aquest sentit, des del Línia

hem volgut preguntar a una desena
de persones què fan quan es troben
en una situació similar. “Molts cops
canvio perquè no vull problemes ni
que em jutgin dient que soc intransi-
gent”, explica la Marta, que treballa
d’infermera. “És totalment absurd, ja

ho sé”, reconeix. Per la seva banda, la
Xènia assegura que ella parla en cata-
là sempre que no li diguin o noti que
l’altra persona no l’entén. De la matei-
xa manera actua l’Elisabet, que treba-
lla d’enginyera. “Mai canvio i parlo en
català”, explica. Així mateix, la Sílvia,
que és mestra, diu que fa tres mesos
es va proposar parlar amb tothom en
català. “Crec que parlar amb gent
nouvinguda en castellà té un compo-
nent racista”, considera. La Gina i l’O-
vidi, que són professors, asseguren
que a les aules la majoria d’alumnes
parlen en castellà, però que ells sem-

pre ho fan en català perquè és la seva
llengua materna.
En Miquel, que és informàtic, diu

que a la seva feina normalment parla
en anglès “i la gent que parla català
ho fa en castellà”. És molt diferent del
que relata en Pau, que treballa d’edu-
cador. “Encara que hi ha força gent
castellanoparlant, parlo català per-
què sé que l’entenen perfectament”,
assegura. En altres casos, el canvi de
llengua és més ràpid. És el cas de l’Al-
bert, que és consultor, i canvia de
llengua si li parlen en castellà. “Trobo
una falta de respecte no fer-ho”, con-
sidera. De la mateixa manera, la Bet,
que és advocada, assegura que si li
parlen en castellà respon en castellà.

Canviar de llengua

na iniciativa en la qual es practi-
ca el català a través de la conver-
sa. Es basa en les parelles lingü-
ístiques formades per un volun-
tari, que parla català fluidament,
i un aprenent, que en té coneixe-
ments bàsics. Si ens centrem en
Santa Coloma, se’n comptabilitzen
250 anualment, i en el global del
programa, des del 2003 s’han
registrat més de 170.000 parelles
lingüístiques. 

No és l’única manera de po-
tenciar el català als barris i als mu-
nicipis. “En indrets com Ciutat
Meridiana o la Mina hi ha moltes
organitzacions socials i culturals,
i treballem amb elles perquè visi-
bilitzin el català”, explica Planas.
Aquesta mena d’organitzacions
són fonamentals, perquè generen
teixit social. “Les entitats funcio-
nen com una xarxa de socialitza-
ció del català... L’acollida lingüís-
tica ha de ser una tasca de tota la
societat i no només de l’adminis-
tració”, remarca Ubach.

De la mateixa manera, hi ha
espais com les sortides de les es-
coles o les activitats no formals que
es fan dins de les aules que tam-
bé són bons per fomentar el català.
“Sobretot treballem amb les ma-
res, que són les que porten els fills
a l’escola, i aprofitem quan els
nens surten per fer tallers d’ora-

litat amb elles”, explica Planas.
“Així poden entendre la docu-
mentació de l’escola o poden aju-
dar els seus fills amb els deures”,
afegeix. A més, la plataforma ofe-
reix tallers de rap en català. “Ra-
pers com Nel·lo C són un referent
per als alumnes”, diu Planas.

UN MÓN DIGITAL EN CATALÀ
Fins i tot amb iniciatives fortes
com les citades, però, el català en-
cara té mancances. Sovint es diu
que la guerra de la llengua al
món virtual és difícil de guanyar,
però el cert és que hi ha molts
creadors o artistes en català que
triomfen. L’exemple recent més
clar és el del grup The Tyets, que
a Spotify té més d’un milió d’oients
mensuals. No són els únics amb
xifres impactants. Oques Grasses
en té quasi 460.000, Txarango
394.000 i Julieta gairebé 210.000.
Podrien semblar pocs oients, però
cal tenir en compte que la comu-
nitat catalanoparlant ascendeix als
10 milions de persones. 

Tot això per no parlar de l’e-
cosistema de creadors de contin-
guts que està naixent al territori.
Albert Lloreta és l’impulsor de La
Fera, un projecte que vol poten-
ciar els creadors en català a pla-
taformes com YouTube, TikTok o
Twitch. L’optimisme amb què

“No és que les persones
nouvingudes no
vulguin aprendre la
llengua catalana, sinó
que moltes vegades 
no poden fer-ho per la
seva precària situació
econòmica”

veu el futur és contagiós. “No ens
hem de llepar les ferides i ser
pessimistes, perquè qui voldria
participar d’una llengua que s’es-
tà morint?”, es pregunta. Amb
aquesta idea al cap va iniciar el seu
projecte. “Vam veure que hi havia
un boom de creadors, però no hi
havia un boom paral·lel de públic
ni una infraestructura que finan-
cés els projectes”, relata.

Encara més optimisme: “A di-
ferència del català, el sector en
castellà està extremadament sa-
turat, i això obre un ventall enor-
me de possibilitats”. Tanmateix,
Lloreta reconeix que en català
també hi ha certa “saturació d’a-
mics que queden per xerrar i fan
un pòdcast”. No obstant això,
confia que la dinàmica canviarà
i que el públic acabarà anant als
productes en la llengua pròpia.
“Els catalans hem consumit con-
tinguts en català des de sempre,
i és impossible que ens hàgim tor-
nat bojos i que ara no vulguem
veure o escoltar productes en ca-
talà”, afirma. 

L’oferta de productes audio-
visuals, que enumera el cofunda-
dor i exmembre de Canal Malaia
Arnau Rius, dona la raó a Llore-
ta i al seu optimisme. “Nanos que
abans triaven el castellà perquè no
tenien referents ara trien la seva

llengua perquè veuen que hi ha un
ecosistema amb gent com la Ju-
liana, l’Aroca, la Laura Grau, la Ca-
brafotuda, l’Alberto Gadel, la
Gal·la Castelltort, el Marc Lesan,
la Noelia Karanezi, el Jan Raich,
Can Putades...”, diu. 

Molts d’aquests creadors van
sorgir dels projectes Canal Mala-
ia o Creadors.tv fa pocs anys.
Amb tot, l’impuls definitiu dels
continguts en català el pot donar
l’arrelament que està tenint Tik-
Tok. “Aquesta xarxa té un sistema
algorítmic molt més visibilitzador
de la diversitat cultural, perquè
empra la lògica xinesa d’aconten-
tar usuaris de qualsevol dialecte
del xinès”, explica Rius. L’algorit-
me ha canviat el joc i, segons ell,
fins i tot la Corporació Catalana de
Mitjans Audiovisuals “s’ha vist
forçada a posar-se les piles”.  Al-
hora, comencen a aparèixer pa-
trocinis potents dins de l’escena,
com per exemple Estrella Damm. 

Tot això fa bona la sentència de
Lloreta que qualsevol amic del ca-
talà hauria de tatuar-se: “Tenim
una cosa poderosa que no pot es-
tar engabiada”.

“Els catalans hem
consumit continguts en
català des de sempre, i
és impossible que ens
hàgim tornat bojos i
que ara no vulguem
veure o escoltar
productes en català”

Quantes vegades, en veure algú nouvingut que
té el xinès o l'urdú com a llengua materna, li parlem

en castellà en lloc de fer-ho en català?

Un reportatge
d’Albert 
Alexandre
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FORMACIÓ4El Consorci per a la
Normalització Lingüística ha
posat aquest setembre a dispo-
sició dels alumnes 1.300 cursos
i més de 29.000 places per
aprendre o perfeccionar el cata-
là. Com sempre, l’oferta forma-
tiva comprèn tots els nivells de
coneixement i contempla la pos-
sibilitat d’estudiar presencial-
ment en algun dels 22 centres
disponibles o bé en línia, per tal
d’adaptar-se a les necessitats de
l’alumnat interessat a millorar el
seu nivell de català.  

El Consorci és un ens del sec-
tor públic format per la Gene-
ralitat de Catalunya i 137 admi-
nistracions públiques, entre les
quals hi ha ajuntaments, consells
comarcals i diputacions, que té
l'objectiu de facilitar el coneixe-
ment i l'ús del català a la pobla-
ció adulta i la promoció territo-
rial de la llengua. Tota la infor-

mació sobre els cursos i les acti-
vitats de l’entitat es poden con-
sultar regularment a la pàgina
web www.cpnl.cat. 

BONES VALORACIONS
Els cursos de català estan molt
ben valorats pels alumnes, com
es fa evident en els resultats de
les enquestes de satisfacció als
estudiants. Al final de cada tri-
mestre, tot l’alumnat té l'opció
de respondre una enquesta de
satisfacció, i el curs passat una
mitjana de 12.000 persones
cada trimestre van valorar els
cursos amb una nota de 8,95 so-
bre 10. En concret, els resultats
de les enquestes als alumnes del
tercer trimestre van mostrar
una valoració global mitjana
dels cursos d'un 8,97 sobre 10,
la mateixa que el segon trimes-
tre i set centèsimes per sobre
dels resultats del primer. 

A més, els estudiants van
valorar molt especialment l’a-
companyament dels docents al
llarg del curs, amb un 9,17, i l'a-
prenentatge obtingut en relació
amb les seves expectatives ini-
cials, amb un 8,97. 

CURSOS ÚTILS
Un altre dels aspectes destacats
pels estudiants és la utilitat dels
cursos, és a dir, si els continguts
els han ajudat a parlar més en ca-
talà fora de l’aula, i en aquest cas
la nota és d’un 8,52. També fan
èmfasi en la pràctica de la llen-
gua oral i l’escrita, amb un 8,8 i
un 8,87, respectivament.

Finalment, l’alumnat valora
molt positivament, amb un 8,93
de mitjana al llarg del curs, l’a-
dequació de les modalitats de
cursos que ofereix el Consorci,
presencials i en línia, a la seva
manera d’aprendre.

1.300cursos imésde29.000
placesperaprendre català

» Els cursos es poden seguir en modalitat presencial o en línia
» Els alumnes valoren molt positivament la utilitat dels continguts 

Noves mesures per ampliar 
la població lectora habitual

LECTURA4El Pla Nacional del
Llibre i la Lectura és una pro-
posta del Govern per fomentar
l’hàbit lector i contribuir a l’in-
crement dels índexs de lectura,
especialment en català. Per acon-
seguir-ho, s’han posat en marxa
73 noves mesures i un pressu-
post de 58 milions d’euros. Els
objectius del Pla són que l’any
2030 el 76% de la població lle-
geixi llibres almenys una vegada
al trimestre, en comparació amb
el 2022, quan ho feia un 70,7%.
També que el 65% ho faci alme-
nys un cop a la setmana, un
60,35% el 2022, i que el 40% de
la població ho faci en llengua ca-
talana, un 34,5% el 2022.

Entre les diverses accions
incloses al Pla figuren el fo-
ment dels plans locals i comar-
cals de lectura, el programa
Nascuts per llegir, que implica
pediatres, llevadores, bibliote-
ques i entitats de promoció de la
literatura infantil i juvenil, o el
Pla de millora de les biblioteques
escolars de Catalunya. També
campanyes per recuperar la im-
portància de la narració oral i la
lectura en veu alta i per pro-
moure el foment del llibre i la
lectura a l’espai públic i als mit-
jans de comunicació.  

El Pla preveu una forta in-
versió en continguts, amb me-
sures com el foment de la crea-
ció de la literatura infantil i ju-
venil en català al canal SX3de la
Corporació Catalana de Mitjans
Audiovisuals o l’increment de la
dotació de les beques per a la
creació literària i els ajuts a edi-
tors per a la promoció del llibre
en català i occità. 

El desenvolupament de la
Casa de les Lletres com a espai
aglutinador de les entitats de la
creació literària i de l’Observatori
de la Cultura també han de con-
tribuir a la causa. 

Sobre una puntuació de 10, la valoració mitjana dels cursos és de 8,95. Foto: Generalitat

Més recursos per fomentar la
llengua catalana a les escoles 

EDUCACIÓ4El 6 de setembre va
començar el nou curs escolar, du-
rant el qual la majoria dels cen-
tres ja disposaran de les noves ei-
nes que el Govern ha posat a dis-
posició de les escoles i dels ins-
tituts amb l’objectiu de fomentar
l’ús de la llengua catalana. Les
més destacades són el Pla pilot de
millora de les biblioteques esco-
lars per fomentar l’hàbit lector i
la lectura en català, que inclou
cinquanta centres, així com un
paquet de mesures per millorar
la comprensió lectora i les ma-
temàtiques, entre altres. 

Però aquest setembre ha ar-
rencat també la primera fase
del Programa de residència ini-
cial docent Sensei, pensat per
acompanyar el professorat novell
i ajudar-lo a aconseguir els seus
objectius. Durant aquest curs i el
vinent, 186 mestres es converti-
ran en mentors en els cinquan-
ta-cinc centres educatius que
estan participant en el projecte. 

En paral·lel, un total de 800
centres es formaran en els tallers
ULAE d’usos lingüístics en l’àm-
bit educatiu per millorar les se-
ves competències. 

Bonificacions a l’àmbit
judicial per impulsar el català
JUSTÍCIA4Des d’aquesta tar-
dor, els advocats d’ofici que
presentin els seus escrits en ca-
talà disposaran d’una bonifi-
cació de 25 euros per escrit,
cinc euros més del que podien
cobrar fins ara. L’increment és
una mesura aprovada pel Go-
vern amb l’objectiu de fomentar
el català entre els professionals
que presten serveis de justícia
gratuïta a Catalunya. 

Aquesta iniciativa es va posar
en marxa el 2017, d’acord amb el
Consell dels Il·lustres Col·legis de
l’Advocacia de Catalunya, i des
de llavors s’ha anat incrementant
dels 14 euros fins al 25 actuals,
un augment del 78,5%.

En la mateixa línia, el Govern
ha renovat la subscripció del
Conveni entre la Generalitat  i el
Consell General del Poder Judi-
cial en matèria d’acreditació de
coneixement i formació en llen-
gua catalana per valorar el mè-
rit lingüístic als concursos de jut-
ges i magistrats.

L’ús del català a les actua-
cions dels advocats i advocades
del torn d’ofici i assistència al de-
tingut va créixer un 43% l’any
2022. En xifres absolutes, re-
presenten 10.726 actuacions res-
pecte a les 7.483 del 2021, any en
què es va reprendre el Pla de fo-
ment de la llengua catalana a
l’àmbit de la justícia.

La consellera Anna Simó, en una imatge d'arxiu. Foto: ACN

Foto: Generalitat

Foto: Pexels

UNA LLENGUA DE TOTS
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El reformat Mercat de Sant
Joan reobre al públic

EQUIPAMENTS4El mes d’agost
és un període de reformes en
equipament municipals. En
aquest cas, va ser el torn del
Mercat de Sant Joan, que ha es-
tat objecte de diverses millores. 

El 31 d’agost va ser el dia de
la seva reobertura, a la qual
van assistir l’alcalde Rafa Na-
varro; el regidor de Promoció
Econòmica, Xavier Gatius; la re-
gidoria de Cultura i Festes, Bár-
bara Angli i el cap de Promoció
Econòmica, Llorenç Barraca.
Una visita que va servir a la de-
legació del consistori per co-
nèixer l’opinió de clients i para-
distes de les actuacions fetes i

per escoltar possibles propostes
pel futur.

Entre les millores hi ha els
treballs de pintura, tractament
i poliment del paviment. L’en-
llumenat de l’interior també
s’ha substituït per leds de llum
càlida i s’ha posat en marxa la
instal·lació de 20 ventiladors
que reemplaçaran els antics. 

Tot i que el mercat ja ha
obert, encara queden algunes
millores pendents als lavabos de
la planta baixa, tot i que no im-
pedeixen l’activitat de l’equipa-
ment. Pel que fa a l’exterior,
s’han canviat les portes del car-
rer Jacint Verdaguer.

JUDICI4L’Audiència de Barce-
lona condemnava el passat 14 de
juliol a quatre anys i mig de pre-
só l’exconseller d’Interior i ex-
alcalde de Premià de Mar Mi-
quel Buch per un delicte de
malversació. El motiu de la con-
demna és el nomenament com
a assessor d’un mosso d’esqua-
dra que feia d’escorta de l’ex-
president Carles Puigdemont
quan va marxar de Catalunya el
2017. També va ser condemnat
a 20 anys d’inhabilitació per
malversació i prevaricació. El
mosso, Lluís Escolà, ha estat
condemnat a quatre anys de
presó per malversació i a 19
anys d’inhabilitació per preva-
ricació i malversació.

L’escrit apuntava que Esco-
là i dos agents més van escortar
Puigdemont fins a Brussel·les el
29 d’octubre del 2017. La Divi-
sió d’Afers Interns (DAI) dels
Mossos li va obrir un expedient
intern. Escolà va encadenar fes-
tes i baixes mèdiques entre el 30
d’octubre del 2017 i el 20 de ju-
liol del 2018, període en el qual,

diu el ministeri fiscal, s’han
acreditat diversos serveis inter-
nacionals a l’expresident.

El 19 de juliol, el llavors di-
rector de la Policia, Andreu
Joan Martínez, va tancar l’ex-
pedient d’Escolà i el va traslla-
dar a un altre lloc de treball,
apartant-lo definitivament de
l’àrea d’escortes. L’endemà es va
activar una plaça d’assessor,
que la Fiscalia creu que va ser

creada específicament perquè
fos ocupada per Escolà.

BUCH PRESENTARÀ RECURS
L’exconseller es va sorprendre
de la rapidesa de la sentència, i
la va considerar “injusta i molt
bèstia”.  A més, va anunciar
que presentarà recurs. “Estic
convençut del que vaig fer i per
a mi és injusta la condemna i la
recorreré”, va dir.

Buch considera “injusta” la condemna. Foto: Marta Vidal/ACN

L’Audiència condemna Miquel
Buch a 4 anys i mig de presó

Interior del reformat Mercat de Sant Joan. Foto: Ajuntament de Premià

Cultura | Nova temporada als teatres premianencs
Els teatres premianencs han presentat la nova temporada teatral de
Premià de Mar pel curs 2023-24. A l’acte, celebrat a l’Espai Amistat,

també es va anunciar la programació de les activitats musicals.
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Votació per  “donar forma” a
300.000 euros del pressupost
PARTICIPACIÓ4Fins l’1 d’octu-
bre els vilassarencs poden deci-
dir en què destinar 300.000
euros del pressupost de l’Ajun-
tament. De 43 propostes pre-
sentades, la Comissió de Pres-
supostos n’ha escollit 14 perque
la ciutadania decideixi. 

Els projectes s’han dividit en
dos grups segons el potencial
cost: fins a 40.000 euros i fins a
110.000. Entre les propostes hi ha
exemples ben diversos com l’a-
dequació del parc del patufet, el
control de la població de coloms
amb  pinso anticonceptiu, la
construcció de tres nou gegants

pel municipi o fer més inclusiva
la plaça Jeroni Gelpí. Les pro-
postes es poden consultar física-
ment a la Biblioteca Municipal. 

Qui pot votar? Els ciutadans
empadronats majors de 16 anys
o que els compleixin el 2023. Es
pot fer de manera electrònica a
través de l’APP de Vilassar de
Mar o de l’enllaç web que pro-
porciona l’ajuntament. Després
d’introduir el DNI, podran es-
collir 5 projectes, tres del primer
grup econòmic i dos del segons.
També es podrà votar presen-
cialment a la plaça de l’Ajunta-
ment els últims dos dies.

FUTBOL4La futbolista vilassa-
renca Ona Batlle va rebre el
passat 1 de setembre l’home-
natge del seu poble natal després
de proclamar-se campiona del
Món al Mundial d’Austràlia i
Nova Zelanda de futbol. La se-
lecció espanyola s’imposava a
Anglaterra per 1 a 0 amb Batlle
a l’onze titular i sent important
durant tot el torneig. La vilas-
sarenca va ser rebuda a l’Ajun-
tament amb una gran expecta-
ció, ja que a l’acte institucional,
a la plaça del consistori, s’hi
van apropar centenars de veïns.

L’alcaldessa Laura Martínez
va agrair-li a la futbolista la seva
tasca de posicionar a l’elit l’esport
femení. “És un orgull tenir una
esportista del màxim nivell a Vi-
lassar de Mar i ens fa especial
il·lusió que sigui una dona. No
només li agraïm el títol esportiu,
sinó també l’esforç per ocupar el
lloc que ens correspon com a do-
nes en un esport, com és el fut-
bol, on les dones es visibilitzen
poc”, afirmava Martínez. Tot
seguit, va anunciar que, per

acord unànime entre totes les
forces polítiques del consistori,
el camp annex al Municipal Xevi
Ramon durà el nom d’Ona Bat-
lle. Un terreny de joc on la fut-
bolista va començar la seva for-
mació esportiva al Club Espor-
tiu Vilassar de Mar.Per la seva
banda, Batlle va  agrair tot el su-
port rebut del seu poble. “És un

honor, m’emociona molt. Mai
m’hauria pogut imaginar que
el meu nom formés part del po-
ble i del camp on va començar
tot. Estic molt feliç per tot el ca-
rinyo rebut i pel dia d’avui”, va
expressar la vilassarenca. 

L’acte va cloure amb la sig-
natura d’autògrafts als aficionats
que van  apropar-se a la plaça.

Imatge de la recepció a l’Ajuntament. Foto: Ajuntament de Vilassar de Mar

Vilassar de Mar homenatja 
la campiona del món Ona Batlle

Façana de l’Ajuntament de Vilassar de Mar. Foto: Feliu Novell

Gent gran |Vilassar té una nova àvia centenària
La María Luisa López, veïna de Vilassar, ha fet 100 anys aquest setembre.
L’alcaldessa Laura Martínez i la regidora de Gent Gran Montserrat Ferri

van visitar-la al seu domicili i la van obsequiar amb un ram de flors.
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PREMIÀ DE DALT4Horrorland,
el parc de Terror ubicat a l’Illa
Fantasia ha començat el seu
càsting d’espantadors per a nova
temporada. Es busquen actors i
actrius professionals i també al-
tres perfils com animació de
carrer, personal de botigues,  de
zona de jocs o  de restaurants,
entre d’altres. El procés de se-
lecció es farà del 18 i 20 de se-
tembre a l’Illa Fantasia. El parc
donarà feina a 220 persones.

Arrenquen 
els càstings de
l’Horrorland

VILASSAR DE DALT4La Fede-
ració de municipis de Catalunya
i la Fundació Carles Pi i Sunyer
han inclòs el projecte d'horta co-
munitària de Vilassar de Dalt al
Banc de bones pràctiques dels
governs locals de Catalunya en
els àmbits de la inclusió social i
el medi ambient. És un espai ges-
tionat per una associació amb la
intenció d’explotar un espai con-
reable que forma part de l’ane-
lla verda del municipi.

Reconeixement al
projecte d’Horta
comunitària

CABRILS4Ja ha finalitzat el ter-
mini de presentació de propos-
tes pels Pressupostos Partici-
patius 2023. Aquesta primera
fase ha comptat amb una parti-
cipació record de més d’un cen-
tenar de persones i 150 propos-
tes. El personal municipal ha de
validar les propostes que, final-
ment, la ciutadania major de 16
anys podrà escollir en què s’in-
vertiran els diners.

150 propostes
per invertir
diners municipals

TEIÀ4Els Mossos d'Esquadra
han detingut dues persones
acusades d'encarregar-se de la
gestió d'un cultiu de 1.182 plan-
tes de marihuana en una casa
llogada de Teià. El dia 7 de se-
tembre es van produir les de-
tencions després d’una investi-
gació. En l'escorcoll de la finca,
a més de les plantes van trobar
162 làmpades, 158 transforma-
dors, 54 ventiladors i 15 aparells
d'aire condicionat.

Descobertes més
de mil plantes  
de marihuana

ALELLA4El passat 12 de se-
tembre es va constituir el Consell
Agrari Municipal. Un nou òrgan
de caràcter consultiu i de parti-
cipació que neix amb l’objectiu
de millorar el món agrari d’Ale-
lla i afrontar problemàtiques i
reptes d’un sector tan important
pel municipi. La primera sessió
va servir d’introducció i ja es va
començar a parlar de fer front a
les amenaces que posen en perill
l’activitat agrícola.

El Consell Agrari
Municipal ja
està constituït

CABRERA4Amb l’estiu arribant
a la seva fi, els dos CAP de Ca-
brera de Mar han recuperat el seu
horari habitual d’abans del pe-
ríode estival. El del Nucli Urbà es-
tarà obert de 8 a 14 hores als ma-
tins de dilluns a divendres i ofe-
rirà serveis les tardes de dimarts
i dijous de 15 a 20 hores. El de Pla
de l’Avellà farà el mateix horari,
però les tardes que obrirà seran
les de dilluns i dijous.

Els CAP reprenen
el seu horari
habitual

COMARCA4Ara que l’estiu està
arribant a la seva fi és moment
de fer balanç de la situació ho-
telera al Maresme. Les previsions
per la temporada alta del 2023
eren bones, tenint en compte que
el 2022 ja es deixava enrere la in-
fluència de la covid en el turisme
i es va poder veure, segons el
Gremi d’Hostaleria del Mares-
me, un bon estiu.

“Vam començar la temporada
amb la idea que aquest any seria
de remuntada. L’inici va comen-
çar bé, però a meitat de juny l’o-
cupació va començar a punxar”,
explica el president del Gremi
Jordi Noguera a Línia Mar. Una
situació, diu, que ha estat provo-
cada per diferents condicionants
socioeconòmics que han tingut
lloc a aquells països que habitu-
alment aporten molts turistes a la
zona, com per exemple França. A
banda, és clar, de la població
afectada per la guerra com els rus-
sos i els ucraïnesos. “Al juliol es-
peràvem que l’ocupació es man-
tingués per sobre del 80%, i van
ser molt pocs hotels  els que van
superar la xifra”, afegeix.

EL TURISME REVIFA A L’AGOST
Les esperances de fer una bona
temporada van quedar diposita-
des en el mes d’agost. Tot i que no
va ser pletòric, el sector ha quedat
satisfet. Al principi va costar,  diu
Noguera, però va haver-hi un
fort increment del mercat francès,
belga i holandès per les incle-
mències del clima d’aquesta zona,
que va provocar que vinguessin
cap a l’estat espanyol. 

ES REDUEIXEN LES ESTADES
Un altre condicionant, comenta
Noguera, ha estat el canvi de ten-
dència en la durada de les esta-
des dels turistes, ja que ha in-
crementat la rotació. “Les re-
serves abans eren de 5 a 7 dies i
ara estem en una mitjana d’en-
tre 4 i 5”, afirma el president. Pel
que fa al setembre, diu que han
notat l’avançament del curs es-
colar, però va com esperaven.

Visió general de la costa del Masnou. Foto: Ajuntament

L’agost  ‘salva’ la temporada
alta del sector hoteler

El festival de la Verema del
Cava omple Alella d'activitats
ENOTURISME4El festival la Ve-
rema del Cava compta en la
seva vuitena edició amb la par-
ticipació de 22 cellers catalans,
la majoria de l'Alt Penedès, però
també d'Alella, l'Alt Camp, l'A-
noia i la Conca de Barberà.

La iniciativa, que s’esta cele-
brant tots els caps de setmana
fins al 30 de setembre, s'orga-
nitza coincidint amb l'època de
la verema i cada celler ha pre-
parat activitats relacionades com

ara trepitjar raïm, sortides a la
natura en bicicleta, concerts de
música, ioga als cellers, cursos de
cuina i tastos, entre d'altres. En
viles com la d’Alella, però,  les ac-
tivitats relacionades amb l’es-
deveniment d’estendran fins el
desembre. Enguany, la propos-
ta de  l'Associació d'Elabora-
dors de Cava-AECAVA assoleix
un rècord de participants i ser-
veix per consolidar l'aposta de les
marques per l'enoturisme.Activitat del Festival. Foto:AECAVA

Pluges | El Maresme, una de les comarques més afectades
La comarca del Maresme va ser una de les més afectades pel temporal de final

d’agost. Va ser on més aigua es va acumular i els Mossos van rebre més de 40 avisos
per inundacions. Les pluges del divendres 15 de setembre també van ser fortes.
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Esports

Per normativa, en aquella cate-
goria cada jugador havia de par-
ticipar almenys un quart per par-
tit i a Pedro Cuesta (Barcelona,
1977) el seu entrenador al CB
Sant Josep no solia donar-li cap
minut més. "Ni tan sols ho va fer
un dia que em va posar de base, a
mi, que sempre he estat interior,
i que vaig jugar genial. Al descans
em va felicitar, però van anar eli-
minant companys i ni així vaig te-
nir la meva oportunitat. És incre-
ïble que puguin passar aquestes
coses. Ets un nen que vol gaudir i
que acaba patint", denuncia l'aler
pivot badaloní, que acaba de pen-
jar les botes a la UE Montgat.

Frustrat amb el tracte d'aquell
tècnic que l'acusava de no pren-
dre's les coses seriosament, Cuesta
va deixar l'equip i se'n va anar a ju-
gar a la Lliga Lleure del Barcelo-
nès Nord amb l'Associació de ve-
ïns de Nova Lloreda Sud i al Llo-
reda Stadium, com va batejar la
seva colla a la pista del barri.

A la Lliga Lleure se sentia lliu-
re i va créixer molt com a jugador
gràcies a l'Andreu, l'entrenador
que va dirigir l'equip molts anys i
que els feia entrenar com si esti-
guessin competint a Preferent. A
l'aire lliure és on es va enamorar
del bàsquet i on descobriria el 3x3,
participaria a l'Adidas Streetball o
el Converse, tornejos ja desapa-
reguts, i després faria carrera amb
diversos equips, com el Next MVP
Badalona 3x3 o un que van crear
i que anava canviant de nom per-
què incloia el nombre de victòries

i de derrotes separat per un guió
baix. Amb Rubén Morales, Enric
Nogales i Joan Carceller va triom-
far al 3x3 NBA, amb dos campio-
nats d'Espanya i un d'Europa a
l'O2 Arena de Londres, amb Es-
panya, i superant Rússia a la final.

El badaloní va acabar tor-
nant als pavellons per casualitat.
Amb 19 anys va coincidir a la Lli-
ga Lleure amb un jugador que li
va proposar competir en un sots
20 del CE Beeth-Fons colomenc,
on acabaria pujant amb el sènior,
de Tercera Catalana. Amb el CB
Santa Coloma ascendiria a Pri-
mera Catalana i estaria a punt de
fer-ho a Copa Catalunya, una
categoria en què s'estrenaria
amb el Círcol Catòlic Badalona.
El seu primer ascens a Lliga
EBA seria a Andorra amb el CB
Sant Adrià, futur UBSA.

Estima i gaudeix la seva fei-
na de comercial a Catalunya i Ca-
nàries de màquines i material per
a pacients amb diàlisi, com ja ha-
via fet abans arreglant qualsevol
imprevist com a tècnic d'elec-
tromedicina a l'Hospital Clínic.

DEBUT A LES BANQUETES
Competitiu i perfeccionista en tot
el que fa, Cuesta fomenta i ne-
cessita compromís i voluntat de
millora al seu voltant. Per això ha
xalat tant el curs 2022-2023, en
el seu debut a les banquetes
com a ajudant d'Albert Villà al
mini A de la UE Montgat, amb
"un grup molt motivat i ple d'e-
nergia" que va acabar setè d'Es-
panya. El badaloní s'estrenarà la
pròxima temporada com a pri-
mer entrenador amb l'infantil,
gairebé amb el mateix grup i de
nou dirigint el seu fill Hugo:

"És a qui més li exigeixo. És
molt persistent i treballador".

Cuesta ha viscut temporades
i experiències de tots colors. Té
l'espineta d'haver acabat ter-
cers en el seu únic curs al CB
Mollet amb "un gran equip que
podia haver guanyat la Copa
Catalunya, però no tenia prou
motivació", i relata amb triste-
sa la seva marxa de l'AE Bada-
lonès "perquè a partir de Nadal
no es van fer bé les coses ni hi
havia prou esforç". Un adeu
complicat a un club en què fins
a aquelles darreres setmanes
s'havia sentit com a casa.

Al CB Alella va viure dues
temporades molt diferents: a la
primera l'equip va ser molt com-
petitiu, i a la segona, després de la
retirada de jugadors importants i
amb un grup molt jove, van haver

de jugar la promoció de salvació.
"Havia d'estirar del carro, fer 20
o 30 punts per matx, i molts cops
no eren suficients perquè perdí-
em. Era frustrant", recorda.

Gràcies al bàsquet ha con-
nectat amb persones inspirado-
res. Potser cap com el Jorge, el de-
legat de l'AE Badalonès i a qui va
batejar com The Rockper la seva
fortalesa: "Quan el vaig conèixer,
estava fent tractaments experi-
mentals pels seus tumors a l'Hos-
pital Universitari Vall d'Hebron.
Era molt bromista i vivia cada
moment com un regal. Li van do-
nar pocs mesos de vida i l'home
va lluitar molts anys més".

Disciplinat i metòdic, en els
últims anys Cuesta ha fet una
migdiada i reiki abans de cada
partit per arribar-hi amb la mà-
xima energia possible. "Et plan-

teges que s'acosta l'adeu quan
has de prendre't un Ibuprofeno
per anar a entrenar-te, jugar o
perquè no et faci mal l'esquena
o el que sigui", confessa.

I l'últim capítol, en el seu re-
torn a la UE Montgat, ha estat
memorable, "la cirereta del pas-
tís". Perquè l'11 de juny, i al Pa-
velló Municipal d'Esports Maria
Víctor de Palau-solità i Plega-
mans, va penjar les botes amb un
triomf contra el CB Ripollet (63-
72) i aixecant el seu segon títol de
Copa Catalunya. El primer va ser
amb l'AE Sant Andreu de Nat-
zaret i, malauradament, l'equip
es va desfer setmanes després
per problemes econòmics.

Aquesta va ser la novena Fi-
nal a Quatre de Copa Catalunya
per a l'entrevistat, que va assolir
el seu vuitè ascens a Lliga EBA.
"Guanyar costa tant... I per això
vaig animar els jugadors del CB
Ripollet, perquè he arribat a per-
dre fins a quatre d'aquestes finals,
i algunes en els últims segons.
Deixar així el bàsquet és insupe-
rable i el premi que es mereixia el
grup i el club", celebra Cuesta, que
l'any que ve tornarà a la Lliga
Lleure del Barcelonès Nord, que
ara es fa a Montigalà, i jugarà amb
els seus amics a l'Antic Lloreda.

Si s'ha retirat amb gairebé 46
anys, que complirà el pròxim 14 de
setembre, ha estat per com s'ha
cuidat i l'amor que sent per l'esport
de la cistella, i per la seva dona, Sil-
via Casaña. "El bàsquet t'exigeix
moltes hores i desplaçaments, i
sense la complicitat de la Silvia,
que s'ha ocupat moltíssim temps
dels nostres fills, l'Adriana o l'Hu-
go, aquest camí hauria estat im-
possible", agraeix Cuesta.

Toni Delgado
ALELLA

PedroCuesta:sempremotivat
» L’exjugador del CB Alella es retira amb quasi 46 anys i guanyant la Copa Catalunya amb la UE Montgat
» “Sense el suport de la meva dona, la Silvia, aquest camí hauria estat impossible”, assegura Cuesta

Cuesta, amb la pilota del seu últim matx signada pel grup. Foto: S. Casaña 

Futbol sala | El CEFS Sant Joan de Vilassar comença un nou curs 
El conjunt de Jordi Marín encetarà la temporada 2023-2024 visitant el pròxim 30 de

setembre el Club Gràcia Futbol Sala, en partit corresponent al grup 1 de la Tercera Divisió. 
El CEFS Sant Joan de Vilassar vol repetir i si pot ser millorar el notable curs anterior.  
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En aquesta obra coneixerem històries re-
als, crims molt antics que ens han arribat
a través de cançons que hem après des
de petits. Perquè la vida del malvat reviu
generació rere generació i la gent el re-
corda i el canta. Fusionant melodies
populars i música electrònica, avui tam-
bé ho farem, i ens mirarem al mirall.

Al teatre Tantarantana de Barcelona.

Teatre

Estimadíssims malvats
Companyia Teatre Nu

Olivia Rodrigo és el nou fenomen musi-
cal entre adolescents i joves d’arreu del
món. Després del seu exitós àlbum de de-
but, Sour (2021), aquesta cantant esta-
tunidenca de només 20 anys ha publicat
Guts, un segon disc on torna a obrir-se en
canal i demostra que ha millorat la seva
capacitat expressiva i musical. Alguns la
veuen com la nova Taylor Swift.

Música

Després de mudar-se amb la seva parella
a una nova llar, la Mila s’adona que la seva
pèrdua de desig es troba en ella mateixa.
A partir d’aquí, comença un viatge en què
revisita experiències de la seva infància i
adolescència amb l’esperança de recon-
ciliar-se amb el seu cos. La pel·lícula de la
barcelonina Elena Martín ha guanyat el
premi a millor pel·lícula europea a Canes.

Pelis i sèries

Creatura
Elena Martín

Guts
Olivia Rodrigo

La Mercè 2023
Ja està en marxa el compte enrere per a les festes de la
Mercè. La Festa Major de Barcelona arrencarà el pròxim

22 de setembre amb un pregó envoltat de polèmica, des-
prés que diverses entitats LGTBI hagin acusat la pregone-
ra, Najat El Hachmi, de trànsfoba. Més enllà d’això, la Mer-

cè 2023 tornarà a ser un “festival de festivals”, ja que in-
clourà el festival Mercè Arts de Carrer, Barcelona Acció

Musical i Acció Cultura Viva, entre altres propostes. Tam-
poc hi faltaran els concerts i les mostres de cultura popu-

lar, senyes d’identitat de la festa grossa barcelonina.

Ú R S U L A  I  Q U I MQUI SÓN?

SÓN FAMOSOS PER...

A LES XARXES...

QUÈ HAN FET?

La fitxa

No t’ho perdis

La Remei té més de 40 anys, està casa-
da i té un fill, i treballa moltes hores. La
seva germana Marga, una mica més jove,
és tot el contrari: soltera i sense cap pro-
jecte vital ni professional que la lligui. I
la mare de totes dues, l’Erne, ja fa més de
quinze anys que va instal·lar-se a Itàlia i
ha construït una vida nova allà. Però to-
tes tres hauran d’aprendre a entendre’s.

Llibres

A casa teníem un himne
Maria Climent

|NBA 2K24
Els amants del bàsquet estan d’enhorabona: ja és aquí NBA 2K24, la nova edició del
videojoc de la millor lliga del món. Per a PC, PS 4 i 5, Switch i Xbox One i Series X/S. 
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Úrsula Corbero (Sant Pere de Vilamajor,
1989) i Quim Gutiérrez (Barcelona,

1981) donen vida a Rosa Peral i Albert
López, els autors del crim de la Guàrdia

Urbana, a El cuerpo en llamas, la sèrie
que Netflix va estrenar el 8 de setembre.
Des que es va anunciar, ara fa més d’un
any, la sèrie havia generat una expecta-
ció màxima, ja que el cas que narra és

un dels més sonats de l’última dècada. I
potser per això hi ha qui n’esperava

més, perquè la realitat supera la ficció.
Ara bé, també hi ha molts espectadors
que han al·lucinat amb la sèrie i n’han

quedat absolutament enganxats. Sigui
com sigui, està sent un èxit i tothom co-

incideix a destacar les interpretacions
que fan tant Corberó com Gutiérrez.

Famosos

Les seves exitoses carreres d’actors
Tots dos fa anys que són habituals de les pantalles

Protagonitzar ‘El cuerpo en llamas’
La sèrie de Netflix sobre el mediàtic crim de la Guàrdia Urbana

Bé o malament, tothom en parla
Hi ha qui ha al·lucinat amb la sèrie i qui n’ha quedat decebut
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CONSELLS PER VIURE MILLOR

BENESTAR

La falta de coneixements, l’ansietat o la manca de cuidadors
són els responsables de moltes visites recurrents

RECONSULTES

ANSIETAT

SATURACIÓ

E S T I L S  D E  V I D A

i SALUT EMOCIONAL
Un clàssic de la salut pública és que el servei d’Urgències està
contínuament col·lapsat. I gairebé sempre és per culpa de pa-
cients que no haurien de ser allà, segons expliquen els metges.
Ara, un estudi liderat per l’Hospital Universitari de Bellvitge i l’I-
DIBELL ha examinat acuradament aquest fenomen i ha deter-
minat que el benestar emocional i social està directament rela-
cionat amb els casos de pacients que van a Urgències i hi tor-
nen al cap de trenta dies. La conclusió és que factors com l’anal-
fabetisme, l’ansietat o la manca de cuidadors multipliquen les
visites a Urgències i contribueixen indirectament a col·lapsar-
les. La recerca s’ha basat en les dades recollides de més de quin-
ze mil pacients atesos a l’Hospital de Bellvitge. 

Altres factors associats a una freqüència més alta a les recon-
sultes al servei d’Urgències després d’una alta hospitalària són
la incontinència, la inestabilitat hemodinàmica, el risc d’hemor-
ràgia, l’edat avançada, la por incontrolada o el deteriorament de
funcions cognitives. Una atenció personalitzada d’aquests casos
es podria traduir en una reducció de les visites a Urgències, se-
gons expressen els investigadors.   

L’ansietat col·lapsa les Urgències

El benestar emocional està directament relacionat amb
els casos de pacients que repeteixen visites a Urgències 

Les claus

La incontinència, el risc d’hemorràgia o l’edat avançada 
són altres factors que també generen moltes reconsultes  

Identificar els pacients més habituals permetria oferir-los
un servei més acurat i descongestionar els hospitals

Fo
to

: F
re

ep
ik

Fo
to

: F
re

ep
ik



| 24

Setembre 2023 Pròxima edició: 23 d’octubrelíniamar.cat


